MINISTRY OF EDUCATION OF THE REPUBLIC OF BELARUS BELARUSIAN STATE UNIVERSITY

FACULTY OF INTERNATIONAL RELATIONS

Department of International Law

Annotation to the master's thesis

MEDIATION AS A WAY TO SETTLE DISPUTES IN THE SPHERE OF ENTREPRENEURSHIP (ON THE EXAMPLE OF CHINA AND REPUBLIC OF BELARUS)

Zeng Haiyang

Scientific supervisor:

Romanova O.N.

ANNOTATION

- 1. Structure and scope of the master's thesis: 65 pages, 3 chapters, 73 sources.
- **2. Keywords:** mediation, alternative dispute resolution, types of mediation, mediation agreement, methods of resolving disputes in the business sphere.

3. The content of the work

The object of the work is legal relations arising in the process of applying mediation as an alternative method of resolving commercial disputes.

The subject of the work is legal norms governing the procedure for applying mediation in the field of entrepreneurial activity, in particular in the jurisdictions of Belarus and China, as well as doctrine and law enforcement practice.

Purpose of the work: to conduct a comprehensive analysis of the regulatory framework governing the use of mediation as a mechanism for settling disputes in the field of entrepreneurial activity, to compare the legal approaches of the Republic of Belarus and the People's Republic of China, and to propose measures for improving mediation procedures in light of international practice.

Methods of the research: general scientific methods (description, comparison, analysis, synthesis, generalization) and specific legal methods, primarily comparative legal analysis of national legislation, doctrinal sources, and practical application.

Research results and novelty:

This thesis provides a comparative legal analysis of mediation as a mechanism for commercial dispute resolution in two distinct legal systems—Belarus and China—emphasizing both normative regulation and cultural context. The research identifies the strengths and challenges of both models, offers a synthesized view of legal effectiveness and procedural design, and formulates practical recommendations for enhancing mediation frameworks. The novelty lies in the detailed cross-cultural and legal comparison, which contributes to the academic discourse and offers practical value for legal professionals and policymakers involved in international business relations.

Research results: The research highlights the advantages and limitations of the Belarusian and Chinese approaches to mediation, especially in the context of commercial conflict resolution. The thesis proposes a structured legal comparison that emphasizes the integration of cultural and procedural elements. It identifies specific gaps in both jurisdictions and provides a series of legal and institutional recommendations to improve the effectiveness of mediation in entrepreneurial activities.

Reliability of materials and results of the thesis: The findings of the study are based on a broad range of authoritative legal sources, including national legislation, international treaties, and relevant scholarly works. The use of comparative legal methods and doctrinal analysis ensures the reliability and academic integrity of the conclusions drawn.

Recommendations for the use of the results: It is proposed that lawmakers in both Belarus and China consider the implementation of the practical suggestions developed in this thesis to enhance the efficiency, accessibility, and enforceability of mediation procedures. Legal professionals are advised to incorporate the comparative insights when advising on cross-border commercial disputes. Scholars and academic institutions are encouraged to further explore mediation systems in different legal cultures to promote international harmonization in dispute resolution mechanisms. ensured.

Recommendations for the use of the results: it is proposed that policy makers should refer to the policy suggestions put forward in this thesis, improve the laws and regulations of cross-border e-commerce and electronic payments, and improve the regulatory efficiency and the level of consumer protection. It is suggested that enterprises should optimize the compliance process, reduce compliance costs, actively innovate and enhance market competitiveness according to the analysis of this thesis. It is suggested that academic researchers should further study the legal issues of cross-border e-commerce and electronic payments, especially in the application of new technologies and international coordination. It is proposed that international organizations strengthen cooperation, promote the formulation of international standards for cross-border e-commerce and electronic payments, and promote the healthy development ofthe global market.

АННОТАЦИЯ

- **1.** Структура и содержание магистерской диссертации: 65 страниц, 3 главы, 73 источника .
- **2. Ключевые слова:** медиация, альтернативное разрешение споров, виды медиации, медиативное соглашение, способы разрешения споров в предприним ательской сфере.

3. Содержание работы

Объектом исследования являются правоотношения, возникающие в проце ссе применения медиации как альтернативного способа разрешения коммерческ их споров.

Предметом исследования являются правовые нормы, регулирующие поря док применения медиации в сфере предпринимательской деятельности, в частно сти в юрисдикциях Беларуси и Китая, а также доктрина и правоприменительная практика.

Цель работы: провести комплексный анализ нормативно-правовой базы, р егулирующей использование медиации как механизма разрешения споров в сфе ре предпринимательской деятельности, сравнить правовые подходы Республики Беларусь и Китайской Народной Республики, а также предложить меры по сове ршенствованию процедур медиации с учетом международной практики.

Методы исследования: общенаучные методы (описание, сравнение, анали з, синтез, обобщение) и специальные юридические методы, прежде всего сравни тельно-правовой анализ национального законодательства, доктринальных источ ников и практики применения.

Результаты исследования и новизна: данная работа представляет собой с равнительно-правовой анализ медиации как механизма разрешения коммерческ их споров в двух различных правовых системах — Беларуси и Китае — с акцент ом как на нормативное регулирование, так и на культурный контекст . В исследо вании выделены сильные и слабые стороны обеих моделей, представлено синтез ированное видение юридической эффективности и процедурной структуры, а та кже сформулированы практические рекомендации по совершенствованию меха низмов медиации . Новизна заключается в подробном межкультурном и правово м сопоставлении, что вносит вклад в научную дискуссию и представляет практи ческую ценность для юристов и законодателей, работающих в сфере междунаро дного бизнеса .

Результаты исследования: в работе подчеркиваются преимущества и огра ничения белорусского и китайского подходов к медиации, особенно в контексте разрешения коммерческих конфликтов. В диссертации предлагается

структури рованное юридическое сравнение с акцентом на интеграцию культурных и проце дурных элементов. Выявлены конкретные пробелы в обеих юрисдикциях и пред ложен ряд правовых и институциональных рекомендаций по повышению эффек тивности медиации в предпринимательской деятельности.

Достоверность материалов и результатов диссертации: выводы исследо вания основаны на широком спектре авторитетных юридических источников, вк лючая национальное законодательство, международные договоры и соответству ющие научные работы. Применение сравнительно-правовых методов и доктрин ального анализа обеспечивает достоверность и научную обоснованность сделан ных выводов.

Рекомендации по использованию результатов: предлагается законодател ям Беларуси и Китая рассмотреть внедрение практических предложений, разраб отанных в данной диссертации, для повышения эффективности, доступности и о бязательности процедур медиации . Юристам рекомендуется учитывать сравните льный анализ при консультировании ПО трансграничным коммерческим спорам . Научным работникам и академическим учреждениям рекомендуется продолжит ь изучение систем медиации в различных правовых культурах для содействия M еждународной гармонизации разрешения споров.